
Forslag til behandling på Borgerforeningens generalforsamling 7. april 2024, 

 

Til Birgitte, formand Anholt Borgerforening 

 

Jeg vil gerne fremsætte forslag til behandling på Borgerforeningens generalforsamling 7. 

april 2024, om at; 

Borgerforeningen i hele øens interesse hurtigt retter henvendelse til Norddjurs Kommune 

og beder dem om en garanti for, at den anbefalede mængde sand, jvf kystdirektoratets 

godkendelse, bliver tilført kystsikringsanlægget til sikring af bølgebrydere, 

skråningsbeskyttelse, strandvold og stenkastning. 

 

Baggrund for forslag. 

Gennemførelse af kystsikring-projektet, var en årelang  opgave, som inkluderede alt 

hvad  Borgerforeningen kunne trække på af ressourcer. Der var en utrolig stor opbakning 

fra alle, som havde hjerte for Anholt. Her kan nævnes Grundejerforeningen og deres 

medlemmer, Norddjurs Kommune, samtlige erhvervs samarbejdspartnere, campister, ø-

boere, børnehavebørn etc.etc, samt staten, som hjælp os, selvom Anholt principielt tilhører 

indre danske farvande, og derfor ikke hører ind under de kyststrækningen, som staten 

betaler kystsikring på. 

I år konstateres det, at det sand, som er nødvendig for vedligehold af anlægget, ikke 

længere bypasses hen til anlægget, men i stedet forsøges "sprayet" derhen ved at pumpe 

det ud i området mellem nordre mole og sten klippen. Det er svært at forestille sig, at 

sandet selv finder vej op på stranden, og ind mellem bølgebryderne, samt hen til 

stenkastningen og tværmolen, da strømforholdene og effekten af havnen netop er årsag til 

erosionen på strækningen. 

 

I kystdirektoratets godkendelse står der bla. følgende; 

  Den kompenserende sandmængde skal som minimum svare til erosionsraten mellem 

klitten og de nye bølgebrydere, som er den del af det aktive kystprofil, der påvirkes af 

anlægget. Bølgebryderne anlægges i kote cirka -1,5 m DVR90, og klitter og bagland har 

en højde på cirka +2,25m DVR90. Højden af det aktive profile, som påvirkes af anlægget 

er estimeret til 3,75 m.   



  Beregningen viser, at der som minimum bør strandfodres med 6.225 m³/år sand i 

gennemsnit langs projektstrækningen mellem havnen og campingpladsen og med et 

interval op til 4 år. Kommunen oplyser, at der i dag foretages strandfodring langs 

projektstrækningen med det sand, som oprenses fra indsejlingen til havnen i det omfang 

sandet er egnet til indpumpning på stranden. Der oprenses i gennemsnit i 

størrelsesordenen 5.000- 10.000 m³/år. Den nuværende oprensning af havnen vurderes at 

kunne dække fodringsbehovet langs projektstrækningen. Tilladelsen gives på følgende 

vilkår:  

1. Der må ikke uden Kystdirektoratets tilladelse foretages udvidelse eller ændringer af 

anlægget eller af den godkendte fodringsmængde.  

2. Anlæggets ejer forpligter sig til at vedligeholde anlægget i god og forsvarlig stand.  

3. Oplagspladsen i anlægsfasen må udelukkende være havnearealet og forstranden.  

4. Anlægsarbejder skal foregå i vinterhalvåret.  

5. Som kompenserende fodring skal der i gennemsnit pr. år fodres med 6.225 m3/år med 

et interval op til 4 år.  

6. Fodringsmateriale skal komme fra godkendt indvindingsområde.   

 

Med venlig hilsen 

Liselotte Arentz Sørensen 

 


